
Zory i Warszowice. I'icrw-

szym etapem ubiegania sif
o koncesjg sq odpowied-

nie zapisy w planie zago-

spodarowania przestrzenne-

go miasta i gminy i ten plan

w niedlugim czasie s/'f uka-

ze. Nasze dziatania spowo-

dowaly, ze zapisy w tym pla-

nie powinny bye na tyle dla

nas korzystne, ze umozliwit}

nam uzyskanie koncesji.

Mowi pan o Zorach, kto-
re byfy niech^tne naszej
obecnosci na swoim tere-
nie?
Tak. Na poczqtku ze stro-

ny wladz miasta byi bar-

dzo duzy opor. Jednak pod-

czas wielu rozmow zpre-

zydentem i radnymi mia-

sta Zory, udalo si$ nam po-

rozumiec w najwazniejszych

kwestiach.

Co bedzie najwazniejsze
w tym roku dla kopalni ze-
spolonej? Inwestycje, wy-
dobycie czy moze cos zu-
pelnie innego?
Najwazniejszt} rzeczqjest

realizacja Planu Technicz-

no-Ekonomicznego i konty-

nuacja prowadzonych inwe-
stycji.
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Tam ju/, jest wszystko

w porz^dku?
Od wrzesnia, kiedy wzno-

wiono glebienie zanotowali-

smypostgp 60 metrow. W tej

chwili glebienie idzie bezpro-

blemow, w zaleznosci od wa-
runkow stosujemy odpowied-

nie metody. Nie przewidujf

problemow, ktorych w trakcie

drqzenia nie moglibysmy roz-

wiqzac. Nabralismy pewnego

rodzaju doswiadczenia i wy-

daje sie, ze najgorszejuz za

nami i wszystko idzie w do-

brym kierunku.

Czego chciatby pan zyczyc
w tym roku zaiodze kopal-
ni Borynia -Zofiowka- Ja-
strz^bie?
Tradycyjnie mowi si$

0 szczgsciu gorniczym

1 oczywiscie ono jest nie-

odzowne, ale wydaje mi sif,

ze najwazniejsze jest to, aby

kazdy, ktojest naszym pra-

cownikiem czul si$ istotnym

elementem tej duzej kopalni

i robii wszystko w celu, jak

najlepszego wykorzystania

mozliwosci w danych wa-

runkach, a przede wszystkim

realizowania zalozen, kto-

re przewiduje plan lechnicz-

no-ekonomiczny. •

we i Koksownia Przyjazn.
16 grudnia Fundacja Ro-

dzin Gorniczych swi^towa-

ceminister gospodarki oraz

Piotr Litwa, prezes Wyzsze-
go Urz^du Gorniczego.

cji znalazly si§ zyczenia od b.
prezydenta Aleksandra Kwa-
sniewskiego, z Kancelarii Pre-

dacji Porozumienie bez Gra-
nic Jolanty Kwasniewskiej.

ab

Czarne skrzynki w kopalniach
Jak zapowiada Wyzszy

Urz^d Gorniczy w roku 2013

do polskich kopaln maj^ tra-

fic tzw. czarne skrzynki - au-

tonomiczne urz^dzenia reje-

stracyjno-pomiarowe, groma-

dz^ce dane o zagrozeniu me-

tanowym i pozarowym pod

ziemi^. Urz^dzenia b^d^ do-

konywac niezaleznie od ko-

palnianej aparatury pomiary

stfzenia metanu, tlenku w?-

gla, dwutlenku w^gla, siar-

kowodoru, wilgotnosci, tem-

peratury czy pr^dkosci prze-

pfywu powietrza. B^d^ pelni-

ly funkcj^ podobn^ do czarnej

skrzynki w samolocie. WUG

oglosil przetarg na dosta-

w^ pierwszych pi^ciu takich

urz^dzeri. Na razie nie zde-

cydowano, w ktorych kopal-

niach pojawia^ si? pierwsze ta-

kie aparaty. - Na pewno znaj-

dq sif w rejonach szczegolnie

niebezpiecznych, a te zmienia-

jq si? wrazpostqpem robot gor-

niczych - powiedzial Piotr Li-

twa, prezes Wyzszego Urz^du

Gorniczego.

- Pomiary gazow kopalnia-

nych, gromadzone przez czujni-

ki umieszczone w takim urzq-

dzeniu, b$dq sluzyly prewencji

wypadkowej, a nie tylko usta-

laniu przyczyn katastrof - wy-
jasnia Jolanta Talarczyk, rzecz-

nik WUG. Urz^dzenie ma bye
tak zaprojektowane, by mozna

je bylo przenosic w rozne miej-

sca i wielokrotnie instalowac.

Aparat ma zapewnic inspekto-

rom mozliwosc porownywania

wskazaii czujnikow kopalnia-

nych ze wskazaniami w czarnej

skrzynce. - Zastosowanie tych

urzqdzen zakonczy spory i spe-

kulacje ofahzowanie odczytow

pomiarowych - dodaje Jolanta
Talarczyk.

Pierwsze pi^c urzqdzen

sfinansuje Narodowy Fundusz

Ochrony Srodowiska i Gospo-

darki Wodnej.
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